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Slovo starosty

Vážení spoluobčané,

ani jsme se nenadáli a letní prázdniny 
jsou skoro u svého konce. S počátkem 
září je nerozlučně spjat začátek školní-
ho roku. Všem žákům naší školy, pře-
devším pak prvňáčkům, přeji úspěšný 
školní rok. Učitelům a  rodičům pak 
pevné nervy a hodně trpělivosti.

Až budete číst tyto řádky, 
budou již dokončeny práce 
na opravě chodby úřadu 
městyse Dolní Čermná. Vše 
se oproti harmonogramu 
protáhlo. Zdržení bylo 
způsobeno komplikacemi 
při provádění rekonstrukce. 
Jako u  každé opravy starší 
nemovitosti se vždy objeví 
jisté problémy, které i  při 
nejdokonalejší přípravě nemůžete 
očekávat. Tím, že oprava proběhla 
v naší režii, jsme ušetřili značné fi nanč-
ní prostředky. Ke konci srpna budou 
vrcholit práce na další etapě výměny 
oken na naší škole. Od této akce si sli-
bujeme hlavně další provozní úspory. 
Škola bude vyžadovat v  následujícím 
období další investice. V  příštím roce 
bude prioritou rekonstrukce sociální-
ho zázemí.

Jak jsem vás informoval v minulém čís-
le, městys nakoupil novou komunální 
techniku. Toto si vynutil hlavně tech-
nický stav původní techniky. Předmě-
tem nákupu je malotraktor Kioti o vý-
konu 28 koní s kabinou a přední radlicí, 
přívěsem o  nosnosti 1,1 t a  posypem 
pro zimní údržbu. Dále byl zakoupen 
rider HUSQVARNA R 216 AWD s žacím 
ústrojím Combi a  sněhovou radlicí. 
Městys Dolní Čermná nabízí uvedenou 
techniku k  využití občanům v  rámci 
služeb. Ceny prací jsou uvedeny na 
jiném místě v tomto zpravodaji.

Do poslední etapy vstoupily přípravné 
práce na revitalizaci náměstí. Konečný 
návrh schválilo zastupitelstvo na 
svém červnovém jednání. Bližší údaje 
k  dané akci opět naleznete na jiném 
místě v  tomto zpravodaji. Doufám, že 

se Vám tento návrh, respektive jeho 
provedení, bude líbit.
V  měsíci srpnu jsme vypsali výběro-
vá řízení na vybudování chodníku 
v  Jakubovicích a  opravy místních ko-
munikací. Realizace akcí je plánována 
v září a  říjnu 2013. Místní komunikace 
budou opravovány pokládkou nového 
asfaltu. V plánu je oprava úseků v dolní 
části obce, stará cesta od čp. 47 po čp. 
278 a  úsek kolem čp. 52, čp. 55 a  čp. 
271. V sídlišti od čp. 242 po čp. 310 a kři-
žovatky u čp. 302. V horní části obce je 
plánovaná oprava místní komunikace 

na Smrčině. Realizace oprav 
bude podléhat nabídnuté 
ceně na jednotlivé úseky. 
V  případě, že ceny budou 
příznivé, budeme jednat 
o  případných opravách 
dalších komunikací.

V  sídlišti došlo k  vybudo-
vání části nové splaškové 
kanalizace o délce cca 50 m. 

Důvodem realizace této stavby je 
plánovaná oprava místní komunikace. 
Záměrem městyse je danou větev 
splaškové kanalizace dokončit v  příš-
tím roce. V  této souvislosti bude ale 
nezbytné sehnat dotační prostředky, 
neboť předmětná investice se pohy-
buje okolo 3 mil. Kč a nebude v silách 
městyse tuto částku uvolnit z rozpočtu 
městyse.

Dále bych se rád zmínil o rekonstrukci 
hlavní silnice. V  poslední době jsem 
se doslechl, že hrozí zastavení stavby. 
Chci všechny spoluobčany ubezpečit, 
že toto v  žádném případě nehrozí. Je 
pravda, že v  rámci realizace stavby 
došlo k  zjištění nutností provedení 
víceprací. Hlavním problémem byla 
nutnost přeložky plynových potrubí. 
V  uplynulém období se připravovala 
projektová dokumentace a  další 
podklady pro schválení dodatku mezi 
investorem a zhotovitelem stavby. Do-
datek ke smlouvě schválila rada Pardu-
bického kraje na začátku srpna  2013. 
Od 12.  8.  2013 do 30.  10.  2013 bude 
v  úseku od čistírny odpadních vod 
v  Dolní Čermné po hospodu Krčma 
v Horní Čermné uzavírka komunikace. 
Vjezd bude povolen pouze autobu-
sům, zásobování a  místním obyvate-
lům. Zhotovitel stavby na kontrolních 
dnech garantoval průjezd stavbou 

téměř po celou dobu rekonstrukce, 
případně bude možné využít průjezd 
po objízdných trasách (místní komuni-
kace). Až budete číst tyto řádky, bude 
již znám aktuální harmonogram prací, 
který bude zveřejněn na webových 
stránkách městyse.

V  uplynulém měsíci se mne mnoho 
spoluobčanů dotazovalo na opravu 
pramenu Crk. Mohu Vám s potěšením 
oznámit, že dne 16. srpna 2013 byla 
dokončena oprava výtoku pramene. 
Tímto bych chtěl poděkovat spol. Lesy 
ČR za provedení dané opravy. Dou-
fám, že vydatnost pramene se zlepší 
a v následujících letech bude sloužit 
ke spokojenosti všem občanům Dolní 
Čermné i širokého okolí.

Nekonečným tématem je situace ko-
lem Čermenského rybníku. V minulých 
dnech většina z Vás obdržela dopis od 
majitele a provozovatele rybníku. Moji 
reakci na tento dopis naleznete na 
straně č. 5 tohoto čísla zpravodaje.

S přáním příjemného zbytku léta 
Váš starosta Petr Helekal

Před nástupem prázdnin a do-
volených jednalo zastupitelstvo 
městyse Dolní Čermná dne 
17. června 2013 a z věcí, které byly 
na programu, vybíráme:
V  rámci zprávy o činnosti rady 
městyse za období duben a červen 
2013 vzalo zastupitelstvo městyse 
na vědomí mimo jiné informace 
o nákupu pártystanu a opravách 
a úpravách probíhajících v  Areálu 
zdraví a sportu zejména u příleži-
tosti konání 25. ročníku festivalu 
Čermenské slavnosti 
o projednání záměru nákupu ko-
munální techniky pro městys 
o investičních akcích, které rea-
lizuje nebo bude realizovat sám 
městys (zejména opravě chodeb 
v  budově úřadu) nebo je realizují 

Vybráno ze zasedání
Zastupitelstva městyse
Dolní Čermná (18/2013 - ZM)

Foto I archív městyse
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Revitalizace náměstí

Dovolte mi, abych Vám představil 
návrh úpravy prostoru náměstí v Dolní 
Čermné, která by měla být realizována 
ještě v  tomto roce. Tento záměr úzce 
souvisí s probíhající modernizací hlav-
ní silnice a měl by vést ke zvýšení bez-
pečnosti dopravy, obnově vybraných 
ploch prostoru náměstí a  vytvoření 
nového informačního bodu se zastře-
šením autobusové zastávky.

Před základní školou dochází k zúžení 
komunikace spolu se zkrácením pře-
chodu pro chodce a přesnému vyme-
zení autobusové zastávky. Tímto dále 
vzniká propojení chodníků přes upra-
vený jednosměrný vjezd do ulice mezi 
základní školou a čp. 226 („pečovák“), 
za tímto vjezdem jsou pak vytvořena 
nová parkovací stání. Na tuto změnu 
dopravy budou následně navazovat 
úpravy komunikace před vstupem do 
základní školy a školky.
Ve střední části náměstí je navržena 
kompletní obnova parkové zeleně 
a  zpevněných ploch navazující na 
nový objekt zastřešeného prostoru 
autobusové zastávky s  informačními 
tabulemi úřadu městyse a  místních 
spolků.
U  plochy parkoviště před restaurací 
bude podél hlavní silnice realizován 
oddělovací pás s  chodníkem a  zelení, 
který jasně vymezí plochu pro par-
kování, a  propojí plánovaný chodník 
z  dolní části obce s  dalšími plochami 
pro pěší v prostoru náměstí.
Návrh úprav prostoru náměstí byl 
v  průběhu přípravy několikrát před-
ložen radě i  zastupitelstvu městysu 
k  vyjádření a  konečná podoba byla 
schválena na červnovém zasedání 
zastupitelstva, které radě uložilo akci 
realizovat. Schválený návrh obnovy 
náměstí najdete na str. 2.

Jiří Svoboda

další investoři (oprava hlavní silnice 
a zkapacitnění potoka).         
V  dalším zastupitelstvo projedná-
valo nákup komunální techniky 
a jeho fi nancování. Schválilo 
zakoupení komunálního malo-
traktoru zn. KIOTI 28 s  talířovým 
rozmetadlem, čelním nakladačem 
a přívěsem a rideru zn. Husqvarna 
s žacím ústrojím a sněhovou radlicí. 
Na fi nancování nákupu komunální 
techniky zastupitelstvo schválilo 
přijetí úvěru od České spořitelny, 
a. s. ve výši 400 tisíc Kč s výhodnou 
úrokovou sazbou (1,26% p. a.) 
a bez poplatku za vedení úvěro-
vého účtu. Tento nákup bude také 
fi nancován z úspor v  letošním 
rozpočtu – fi nancování bylo schvá-
leno v  rámci rozpočtové změny 
č. 2, kterou připravil fi nanční výbor.  
V  rámci majetkových záležitostí 
zastupitelstvo schválilo drobné 
prodeje pozemků dvěma žadate-
lům v rámci dořešení majetkových 
vztahů. V  jednom případě, kdy 
o odkoupení 1 pozemku projevili 
zájem 2 žadatelé, rozhodlo o způ-
sobu prodeje obálkovou metodou. 
Dále schválilo prodej stavení parce-
ly č. 1067 pod trafostanicí u školní 
jídelny společnosti ČEZ Distribuce 
a nabytí spoluvlastnického podílu 
na pozemkové parcele č. 4188/2 
do majetku městyse od Úřadu 
pro zastupování státu ve věcech 
majetkových.   
V rámci různého zastupitelstvo:
bylo informováno o možnosti 
provozování kanalizace a ČOV 
způsobem tzv. „oddílného modelu 
provozování“, tj. prostřednictvím 
provozovatele, namísto dosavadní-
ho modelu „obec provozuje sama“;
schválilo žádost podanou ředitel-
kou Základní školy Vincence Junka 
Dolní Čermná o udělení výjimku 
z  nejnižšího počtu žáků ve třídě 
pro školní rok 2013/2014;
souhlasilo s předloženým návrhem 
rozhodnutí o dalším postupu 
pořizování územního plánu Dolní 
Čermná, tj. tak, aby konečnou 
verzi plánu bylo možné schválit na 
listopadovém nebo prosincovém 
jednání zastupitelstva; 

seznámilo se s  informací o mož-
nosti spolupráce s  fi rmou eCentre 
v souvislosti se společným postu-
pem při nákupu energií pro občany 
Dolní Čermné prostřednictvím 
elektronické aukce pro domácnosti;
seznámilo se s  upřesněným návr-
hem na úpravy prostoru náměstí 
a návrhem objektu zastávky před-
loženými místostarostou a uložilo 
radě městyse zajistit realizaci akce.  
   
Výtah ze zápisu ze zasedání zastupi-
telstva je k dispozici k nahlédnutí na 
úřadu městyse nebo na webových 
stránkách www.dolni-cermna.cz.

Zpracovala Hana Vágnerová

revitalizace náměstí
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Vážení spoluobčané,

většině z Vás se dostal do rukou dopis 
provozovatele místního rybníku. 
Vzhledem k jeho obsahu považuji za 
důležité na něj reagovat.

Provozovatel rybníku ve svém dopise 
uvádí, že z žádného rybníku nevyté-
ká průzračná voda. Je důležité uvést, 
že kontrolní odběry vzorků na výtoku 
z  rybníku jednoznačně prokázaly 
nevyhovující jakost vody ve sledova-
ných parametrech, tedy v těch, které 
byly uvedeny v  rozhodnutí o  povo-
lení výjimky k  polointezifi kačnímu 
chovu ryb. Osobně jsem si prošel celý 
tok a  musím konstatovat, že potok 
pod rybníkem je značně zanesen 
nerozpustnými látkami. Je zřejmé, 
že hlavním důvodem je vypouštění 
vody z rybníku (za běžného provozu) 
spodní vyústí. Toto tvrzení je pod-
loženo závěrem Inspekce životního 
prostředí, která ve svém stanovisku 
uvádí, že tok pod rybníkem je zatížen 
nadměrným množstvím neroz-
puštěných látek, kdy není splněn 
ukazatel jakosti povrchových vod pro 
nerozpuštěné látky vhodný pro život 
a  reprodukci ryb a  dalších vodních 
živočichů dle přílohy nařízení vlády 
č. 71/2003 Sb. Inspekce doporučila 
změnu manipulace na vodním díle, 
respektive zamezení vypouštění 
vod výhradně spodní výustí, což by 
znamenalo následně nižší zatížení 
toku čermenského potoka nerozpuš-
těnými látkami.

K  obtokové stoce bych uvedl násle-
dující. Úřad městyse obdržel písem-
nou žádost pana Milana Plundry 
o vyjádření se k dané stavbě. Žádost 
jsem předložil k  projednání radě. 
Rada mi usnesením uložila, abych 
zajistil v dané věci odborné posouze-
ní. K tomuto kroku bylo přistoupeno 
hlavně proto, že nikdo z radních není 
odborníkem v  daném oboru a  po-
važovali jsme za nezbytné se k dané 
problematice objektivně vyjádřit. 
V  této věci byl osloven pan Ing.  Ja-
koubek, jednatel spol. Agroprojekce 

Litomyšl, který má dlouholeté 
zkušenosti s  projektováním vodních 
děl. Odborné vyjádření stálo 6.120 Kč. 
V posouzení se mimo jiné konstatuje, 
že projekt vykazuje nedostatky, 
proto rada svým usnesením rozhodla 
o  vydání nesouhlasného stanoviska, 
o čemž byl žadatel, tedy pan Plundra, 
obratem informován. Je nezbytné 
říci, že Čermenský rybník je vodní 
dílo. Pro provedení úprav typu vybu-
dování obtokové stoky je nezbytné 
mít zajištěno stavební povolení, 
které v této věci vydává speciální sta-
vební úřad při MěÚ Lanškroun. Před 
žádostí o  stavební povolení musí 
být projednáno a  vydáno územní 
rozhodnutí, které spadá do kompe-
tence Stavebního úřadu městyse 
Dolní Čermná. V případě, že oba dva 
úřady, které vykonávají výkon státní 
správy, budou postupovat podle zá-
konných předpisů, bude doba vydání 
předmětných rozhodnutí minimálně 
cca 5  měsíců. Přestože provozovatel 
rybníku nedisponoval zmíněnými 
povoleními, provedl zásah do hráze, 
což bylo příslušným vodoprávním 
orgánem klasifi kováno jako neo-
právněný zásah do vodního díla. 
K věci bych dále zdůraznil, že Městys 
Dolní Čermná je v  dané věci pouze 
účastníkem řízení. To znamená, že se 
může k  řízení vyjadřovat, ale rozho-
dovací pravomoc mají úředníci státní 
správy. Vzhledem k  výše uvedeným 
skutečnostem musím konstatovat, 
že pan Plundra nemluví pravdu, když 
tvrdí, že jsem danou věc zablokoval. 
Územní rozhodnutí bylo již vydáno. 
Dle dostupných informací pan Plun-
dra požádal o  vydání stavebního 
povolení až 12. 7 2013.

K  vyjádření pana Plundry: „ Stojí 
rozhodně za zamyšlení, zdali ener-
gie, čas a  také veřejné peníze, které 
městys prostřednictvím starosty 
věnuje rybníku, by nemohly být 
využity mnohem efektivněji a  pro 
mnohé občany účinněji“ bych uvedl, 
že toto považuji za ryzí populismus. 
Problematika rybníku je jen malou 
výsečí z pestré činnosti, kterou musí-

me na úřadu městyse řešit. Dále si do-
voluji připomenout, že v  srpnu 2012 
podepsalo během jednoho týdne 
petici proti hospodaření na zdejším 
rybníku cca 300 osob, což je přibližně 
jedna třetina veškeré dospělé popu-
lace Dolní Čermné. Je zřejmé, že jak 
starosta, tak orgány městyse jsou 
voleny právě obyvateli Dolní Čermné 
a je naší povinností oprávněné zájmy 
veřejnosti hájit.

K  zanášení rybníku v  souvislosti 
s  prováděním stavebních prací na 
zkapacitnění toku Čermenka nad 
rybníkem uvádím, že Městys Dolní 
Čermná nemá s  danou akcí, vyjma 
toho, že probíhá na našem území, nic 
společného. Investorem díla je správ-
ce toku, tedy Povodí Labe, s.p. a zho-
tovitelem Labská strojní a  stavební 
a.s. Pardubice. Uvedená fi rma na 
kontrolních dnech deklarovala, že 
v  rozpočtu má připravené fi nanční 
prostředky na náhradu škod vznik-
lých při stavbě. O této skutečnosti byl 
vyrozuměn i  pan Plundra a  zároveň 
byl požádán, aby tuto škodu vyčíslil. 
Zkapacitnění toku byla dlouhodobě 
plánovaná investiční akce a já osobně 
jsem se na prosazování stavby vůbec 
nepodílel. 

K problému kanalizace, který zmiňuje 
pan Plundra, je nezbytné říci, že v ob-
dobí před spuštěním nové kanalizace 
řešil městys vypouštění odpadních 
vod ze svých kanalizací skutečně do 
toku Čermenka. Z laického hlediska se 
jednalo dle mého názoru o minimální 
zatížení, toto zároveň usuzuji z toho, 
že se v potoce i přes vypouštění od-
padních vod vyskytovaly lososovité 
ryby. Předpokládám, že kdyby toto 
zatížení bylo v rozporu s legislativou, 
nikdy by ho kompetentní vodoprávní 
úřad nepovolil. Po spuštění nové 
kanalizace byly všechny přímé vý-
toky, které jsou ve správě městyse, 
přepojeny na nové vedení kanalizace 
zakončené čistírnou odpadních vod. 
Je nutné zdůraznit, že za likvidaci od-
padních vod je zodpovědný ten, kdo 
je vytváří, tedy každý občan osobně. 

Čermenský rybník
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Sto let od vzniku Orla 
v Čermné – Dolní Čermné

Jednota Orel v Dolní Čermné oslaví letos 
21.  září významné výročí – 100  let od 
svého vzniku. Orel byl založen 26.  pro-
since  1912, avšak právního uznání se 
mu dostalo až schválením stanov dne 
12.  září  1913. Je vhodné také připome-
nout další výročí (sice ne kulaté - 87 let), 
a  to slavnostní otevření spolkového 
domu – Orlovny dne 19.  září  1926. Do-
mníváme se, že obě tato výroční jsou 
svým významem důležitá nejen pro 
jednotu Orel, ale i pro náš městys, neboť 
Orlovna je dnes jediným sálem v městysi.

V  19. stol, v  době národního obrození, 
měly nově zakládané české spolky veliký 
vliv na posilování národního uvědomění 
českého národa. České vlastenecké spol-
ky, včetně náboženských, byly zakládány 
nejen v  poněmčelých městech, ale i  na 
vesnicích. České spolky byly nositeli snah 
o národní povznesení a sebeuvědomění 
českého obyvatelstva. Na vesnicích bývali 
buditeli kněží a kantoři. Ti také pomáhali 
zakládat občanské, náboženské, zájmo-
vé, tělovýchovné a  lidumilné spolky 
a mnohdy v nich přijímali předsednictví. 
Nejinak tomu bylo v Čermné, kdy mimo 
jiné vzniklo hned několik náboženských 
spolků. V  dolní části Čermné se tvořily 
spolky katolické, v horní části evangelic-

ké. Vznikaly, ale i zanikaly a vytvářely se 
další nové spolky. Mezi mnohými to byl 
i  tělovýchovný, vzdělávací a  katolický 
spolek Orel. Ten měl v  době největšího 
rozkvětu v roce 1929 297 členů.

Další historie Orla je pestrá jako sám 
život každého jedince. Orel byl dvakrát 
násilně z  moci režimů zrušen. Poprvé 
v  roce 1941 německými nacistickými 
úřady, podruhé po roce 1948, kdy uchvá-
tili moc komunisté. Orel však díky Boží 
pomoci a obětavostí lidí vždy navázal na 
svou činnost. V roce 1991 znovu povstal 
ke společenskému životu. Hlavními 
iniciátory znovuobnovení Orla byla ses-
tra Marta Faltusová, bratři Václav Vacek 
a Vojtěch Kunert a další.

V současné době má jednota Orel Dolní 
Čermná 60 aktivních členů. Starostkou je 
ses. Ing. Marta Marešová. Z naší činnosti 
lze jmenovat: pořádání tenisových tur-
najů, cyklovýletů, dětských karnevalů, 
maškarních plesů pro dospělé, pálení 
čarodějnic, poutních posezení a  dalších 
akcí. Aktivně spolupracujeme s MO KDU-
-ČSL, farností, městysem a  dechovou 
kapelou. Sál Orlovny je pronajímán 
spolkům, městysi, farnosti a  dalším zá-
jemcům pro pořádání soukromých akcí. 
Ale najdou se lidé, kteří tvrdí, že nájem 
je vysoký. Těm doporučujeme, aby si 
zjistili ceny nájemného v okolních obcích 
a  městech. Věříme, že dojdou k  jinému 
názoru.

Kvůli rozvoji tělovýchovné činnosti 
nestačila školní tělocvična. Také míst-
ním divadelníkům (např. Orel ročně 
sehrál až osm představení) už nevyho-
vovaly prostory malého sálu „Na rychtě“ 
i „U Mydlářů“. Proto na popud starosty 
Orla P. Gustava Nováka bylo započato ve-
liké budovatelské dílo – stavba Orlovny. 
Plány vyhotovil Ing.  architekt František 
Mareš z Vyškovan (původem z Čermné), 
stavitelem byl Bohumil Vojtěch z  Ky-
šperka (Letohradu). Rozpočtový náklad 
byl propočten na 363 000,– Kčs. Stavbu 
Orlovny podpořili prací, dovozem ma-
teriálu a  dalšími hmotnými i  peněžními 
dary mnozí členové a příznivci. Hodnota 
stavby, bez vnitřního zařízení, činila 
306 903,56 Kč, proti rozpočtu bylo tedy 
ušetřeno 56 096,44 Kč. Orlovna byla 
posvěcena a  slavnostně otevřena dne 
21.  září  1926. Další osudy této budovy 
jsou již známy mnohým našim obyvate-

Jestliže v  současné době někdo 
z  občanů do vodoteče vypouští 
splaškové vody, je to primárně 
jeho problém, za který nese plnou 
odpovědnost.

V předmětném dopisu pan Plundra 
uvádí věci, které má cenu komen-
tovat, a  sdělení, která ne. Mezi ně 
určitě patří poznámka, že si na této 
kauze dělám politickou kampaň. 
Nechť si každý z Vás udělá na toto 
tvrzení názor sám.

Dovolím si ještě jednou zopakovat, 
že městys ve všech správních řízení 
(povolení o udělení výjimky, uzem-
ní řízení, stavební povolení atd.) 
je pouze jeho účastníkem. To zna-
mená, že máme právo se k  věcem 
ve stanovené lhůtě jen vyjadřovat. 
Správní orgán nemusí k  našim 
stanoviskům vůbec přihlížet, což se 
stalo i při povolení výjimky, s kterou 
jsme nesouhlasili. Vzhledem k uve-
deným skutečnostem není možné, 
abych z  pozice starosty blokoval 
tato správní řízení. Jak jsem uvedl, 
v  případě, že jsme byli vyzváni 
k vyjádření v rámci správních říze-
ní, vždy jsme dostali od správního 
orgánu lhůtu, do které jsme se 
museli k  věci vyjádřit. Veškerá zá-
sadní stanoviska byla předkládána 
k  projednání orgánům městyse, 
tedy radě a zastupitelstvu. Nebylo 
tomu kvůli tomu, že bych se bál 
osobní odpovědnosti a  choval 
se alibisticky, ale kvůli tomu, že 
daná věc ovlivňuje životy většiny 
Dolnočermáků a  považoval jsem 
za nezbytné, aby tyto problémy 
uvedené orgány projednaly.

Je pravda, že jsem ze své pozice na 
podkladě připomínek občanů upo-
zornil na činnosti pana Plundry, 
která byla v rozporu s podmínkami 
předmětné výjimky o  polointenzi-
fi kačním hospodaření. Po jejím po-
volení, se kterým jsme nesouhlasili, 
jsem na ofi ciálních jednáních pana 
Plundru několikrát upozornil na 
skutečnost, že jeho hospodaření 
budeme sledovat a  v  případě 
porušení podmínek budeme infor-
movat příslušné orgány.

Je zřejmé, že panu Plundrovi jde 
primárně o  opětovné udělení vý-
jimky k polointezifi kačnímu chovu 
na Čermenském rybníce, která mu 
byla zrušena. Městys Dolní Čermná 
není oprávněn tuto výjimku povo-
lit a nemá ani možnosti k blokování 
řízení. Naším jediným právem je se 
ke správním řízením ve stanove-
ných lhůtách vyjádřovat. Proto je 
velice smutné, když si pan Plundra 
myslí, že znepřístupněním hráze 
pro občany dosáhne povolení 
výjimky.

V  případě zájmu nemám problém 
poskytnout bližší vysvětlení k dané 
problematice.

Petr Helekal, starosta
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lům. Po roce 1948 byla Orlovna komu-
nistickou mocí odebrána a předána bez 
náhrady TJ Sokol Dolní Čermná. Ten ji 
později odprodal Místnímu národnímu 
výboru v  Dolní Čermné (bylo zde kino, 
které provozoval MNV). Nástupnická 
organizace MNV - Obecní úřad - ji pak 
podle restitučního zákona vydal zpět 
nově se utvořivší jednotě Orla v  Dolní 
Čermné.

Za čtyřicetileté „hospodaření“ byla budo-
va předána v ne příliš dobrém stavu. Orel 
tedy za podpory z  ústředí Orla provedl 
rekonstrukci a přístavbu nových prostor: 
vyměnil krytinu střechy, postavil nové 
vstupní prostory se sociálním zařízením, 
opravil kuchyň, vybudoval nový vchod 
na balkon, částečně budovu zateplil 
a  vybudoval novou plynovou kotelnu. 
Velkou zásluhu na tomto díle má bývalý 
starosta Orla bratr František Severin 
a  sestra Ing.  Ludmila Müllerová. Sál byl 
letošního roku vymalován, byl obložen 
koberci pro lepší akustiku a  byl nově 
potažen portál jeviště. I vnitřní vybavení 
doznalo zlepšení. Byly pořízeny nové sto-
ly a nové ubrusy a kuchyň byla vybavena 
novým elektrickým sporákem. To vše 
bylo pořízeno z  vlastních prostředků za 
podpory Orlické župy. Stovky odpraco-
vaných hodin při úpravách sálu a úklidu 
členy Orla jsou opravdu na dnešní dobu 
obdivuhodné. Členům a příznivcům Orla 
za tuto dobrovolnou práci patří veřejný 
veliký dík!

Zveme proto naše občany na tuto slav-
nost, která bude v  sobotu 21.  září  2013. 
Vždyť oslava by měla být slavností celého 
městyse. Program je přiložen a můžete si 
jej oživit i z plakátů. Podrobnější historie 
Orla bude k dispozici v brožurách, které 
budou k dispozici v Orlovně.

V. Jansa, sekretář

Noční fotbalový turnaj

V sobotu 3. 8. 2013 se zástupci městyse 
Dolní Čermná na pozvání partnerské 
Gminy Dzieržoniów v  Polsku zúčastnili 
Nočního fotbalového turnaje v  obci 
Uciechów. Slavnostní zahájení již 6. roč-
níku tohoto turnaje proběhlo vpodvečer 
za naší účasti a poté byl rozehrán vlastní 
turnaj mezi mužstvy zastupující obce 
Gminy. Fotbalový zápas mezi Gminou 
a  Dolní Čermnou byl naplánován až na 
devátou hodinu večerní mezi malým 
fi nále o  třetí místo a  velkým fi nále 
o  vítěze nočního turnaje. Před vlastním 
utkáním jsme navštívili setkání občanů 
v  obci Jedrzejowice. Její zástupci nás 
vřele přivítali a v přátelské atmosféře při 
nesoutěžním beach volejbalu a  teniso-
vém zápasu jsme se seznámili s  historií 
a  současností této malé vesničky. Vlo-
žený přátelský zápas byl zahájen večer 
za umělého osvětlení. Výsledek utkání 
není důležitý, přesto závěrečný stav 6:0 

ve prospěch hostů z  Dolní Čermné vy-
jadřuje i jednoznačný průběh a převahu 
našich hráčů.
Závěrem chci poděkovat účastníkům 
a  fotbalistům za reprezentaci městyse, 
ale především těm, kteří se podíleli na 
organizaci celé akce.

Jiří Zpěvák

Věk a péče nemusí 
být překážkou

Dne 20.  5.  2013 byla zahájena realizace 
projektu „Věk a péče nemusí být překáž-
kou“. Cílem tohoto projektu je zvýšení 
zaměstnanosti 54 osob ze dvou cílových 
skupin a  získání zaměstnání minimálně 
pro 10 osob. Hlavním cílem je poskytnutí 
komplexní podpory při návratu na trh 
práce pro fyzické osoby nad 50 let, které 
jsou dlouhodobě nezaměstnané (déle 
než 6  měsíců) nebo mají nízkou úroveň 
kvalifi kace, druhou cílovou skupinou 
jsou osoby pečující o  osobu blízkou. 
Projekt bude realizován v okresech Ústí 
nad Orlicí a Svitavy.
Účastníci projektu mohou získat kva-
lifi kaci absolvováním rekvalifi kačního 
kurzu, praxi v  oboru v  délce 3  měsíců 
a  minimálně 10 účastníkům bude zajiš-
těno zaměstnání. Osvojí si také základní 
dovednosti obsluhy počítače, získají 
znalosti a dovednosti při hledání volných 
míst včetně bezplatného poradenství 
v  oblasti hledání pracovního uplatnění 
po celou dobu projektu. Zvýší si sebe-
vědomí a  motivaci, zlepší komunikační 
dovednosti a  získají aktuální informace 
z oblasti trhu práce.
Účast osob cílových skupin v  projektu 
bude podpořena poskytnutím dopro-
vodných a  podpůrných opatření – pří-
spěvek na jízdné, stravné a péči o osobu 
blízkou. Všechny aktivity projektu včetně 
výukových materiálů jsou zdarma.
První běh začne v září 2013 v Žamberku 
a  postupně budou navazovat běhy 
ve Svitavách a  Ústí nad Orlicí. Bližší 
informace včetně termínů výběrových 
seminářů a jednotlivých běhů naleznete 
na webových stránkách www.ideahelp.
cz, resp. http://vek-a-pece-nemusi-byt-
-prekazkou.ideahelp.cz/
Pokud máte zájem se zúčastnit, kontak-
tujte na úřadu práce svého zprostředko-
vatele zaměstnání, který Vám poskytne Foto I archív městyse
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bližší informace nebo kontaktujte 
přímo realizátora projektu společnost 
IdeaHELP, o.p.  s. – kontaktní osoba 
Ing. Jarmila Rückerová, tel. 730 158 538, 
email ruckerova@ideahelp.cz či 
partnera projektu Občanské sdružení 
CEMA Žamberk – kontaktní osoba 
Lucie Malá, tel. 603 813 646, email 
mala@ideahelp.cz.

Projekt „Věk a péče nemusí být překáž-
kou“ CZ.1.04/3. 3. 05/96.00211
Tento projekt je fi nancován Evropským 
sociálním fondem z  Operačního pro-
gramu Lidské zdroje a  zaměstnanost 
a státním rozpočtem České republiky.

Zuzana Váňová
IdeaHELP

Významné životní 
jubileum oslavili

František Kůrka
Jaroslava Rychetská
Josef Motl
Zdenka Jirásková
Josef Trejtnar
Marta Bednářová
Marie Vacková
Alena Vašková
Jan Hampl
Pavel Vašíček
Marie Severinová

Všem oslavencům srdečně blahopře-
jeme a  do dalších let přejeme hlavně 
hodně zdraví.

Pěvecký sbor při kostele 
sv. Jiří v Dolní Čermné 
letos oslaví 140 let od 
svého založení

V 19. století, v době českého národního 
obrození, zvláště po pádu Bachova 
absolutismu v roce 1848, vznikají v čes-
kých zemích různé národní, nábožen-
ské, zájmové a  podpůrné spolky, které 
prosazovaly český jazyk nejen v  litera-
tuře, umění, hudbě, ale i na úřadech, ve 
školách i v lidové mluvě. Čeští vlastenci, 
a  mnohde to byli katoličtí kněží, se 
stali nositeli snah o  národní obrození 
a povznesení sebevědomí českého oby-
vatelstva. Reagovali tak na vtíravé vnu-
cování němčiny jako úředního jazyka 
i do české mluvy. Chtěli zabránit tomu, 
aby měšťácká smetánka, dle tehdejší 
„módy“, mluvila zkomolenou německo-
-českou hantýrkou. České vlastenectví 
se netýkalo jen poněmčelých měst, ale 

Projekt „Věk a péče nemusí být překážkou“ 
CZ.1.04/3. 3. 05/96.00211

Tento projekt je fi nancován Evropským sociálním fondem 
z Operačního programu Lidské zdroje a zaměstnanost a státním 

rozpočtem České republiky.
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i  venkova. I  zde byly zakládány, ruku 
v ruce s rozvojem zemědělství, živností, 
vědy a  techniky a  celkového pokroku, 
české vlastenecké spolky a instituce.

Ve druhé polovině 19. stol. dochází 
i v Čermné k založení několika českých 
spolků a  institucí. Kolem roku 1870 byl 
založen Spolek vojenských vysloužilců 
z vojáků, kteří bojovali v prusko-rakous-
ké válce v  roce 1866 (jejich prapor byl 
posvěcen až v roce 1885 – je v místním 
muzeu). V roce 1874 byl založen lidový 
Spolek divadelních ochotníků, který pů-
sobil v malém sále staré rychty, později 
na sálu „U Mydlářů“. V r. 1879 byl za pod-
pory obce založen Sbor dobrovolných 
hasičů. Od roku 1890 působí v Čermné 
pošta. V roce 1893 spolek Svatojosefská 
jednota katolických jinochů a  mužů 
a  v  témže roce vznikl spořitelní spolek 
- Občanská záložna. V té době vznikaly 
další spolky a  vznikalo v  Čermné také 
mnoho živností a drobných podniků.

Do 70. let 19. století spadá i ofi ciální za-
ložení Spolku literátů při kostele sv. Jiří 
v dolní části Čermné (nyní Dolní Čerm-
né). Pátral jsem ve farní pamětní knize, 
ale nikde není žádná zmínka o  roku 
založení a  existenci tohoto spolku, ani 
kostelního sboru na kůru, i  přesto, že 
již existovaly. Jejich existenci potvr-
zují nalezené stanovy Spolku literátů, 
které nesou datum 31.  8.  1876 a  jsou 
podepsány tehdejším čermenským 
farářem P.  Janem Šedou a  zástupcem 
starosty obce panem Josefem Műlle-
rem. Ve stanovách, které jsou citovány 
v  obecní kronice, je několikrát zmíněn 
i pěvecký sbor na kůru kostela, který byl 

součástí Spolku literátů. Tato zmínka ve 
stanovách potvrzuje, že již v  roce 1876 
sbor na kůru existoval. Je tedy nejvýš 
pravděpodobné, že sbor vznikl někdy 
v letech 1870-76. Potvrzuje to zmínka ve 
stanovách: „. a) starosta, jenž zastupuje 
veškeren sbor. Dorozuměv se s místním 
farářem, určí pokaždé den schůze výbo-
ru, nebo celého sboru. Ti, kdož žádají, 
aby do sboru přijati byli, musejí se u ře-
ditele podrobiti zkoušce ze zpěvu, co do 
způsobilosti hlasu, načež starosta učiní 
výboru celému návrh, aby přijati byli. 
Nové údy zapisuje do matriky spolkové“ 
(nezachovala se) „a  oznamuje úsudek 
výboru těm údům, kteří měli pokáráni 
neb i docela z počtu vyloučeni býti. On 
též zastupovati má spolek o proti třetím 
osobám i  o  proti ouřadům.c) ředitel 
kůru určí pokaždé s místním farářem, co 
by se podle požadavků církevního roku 
a při obřadech posvátných zpívati mělo. 
Řídí veškeren kůr zpěváků, vyučuje ty, 
kdož nebyli ve zpěvu dosti vycvičeni, 
odbývá se zpěváky předběžné zkoušky 
těch písních, které mají těžší nápěvy 
(i  vícehlasé) a  vůbec o  vše se stará, co 
kůru se týká. d) dozorce přihlíží k tomu, 
aby se zevnější pořádek v  kůru zacho-
val, aby všichni v  týdni, když ve zpěvu 
měli se zúčastniti, skutečně se dostavili, 
aby konečně kancionály a  jiné potřeby 
(zřejmě notové party) zakoupeny byly.“ 
Dále se ve stanovách praví o povinnos-
tech sboru na kůru: „. Mimo údy řádné 
mohou i  mimořádní údové obojího 
pohlaví do spolku přijati býti, kteříž slují 
údové podsmrtelnou. Údové tito mají 
výslovnou povinnost v  kůru pěti. Při 
vstoupení do spolku zaplatí každý úd 
50 krejcarů rakouské měny zápisného 

a  ročně v  adventě složiti 10 krejcarů. 
Každý úd podsmrtelnou jest povinen, 
aby při výročním requiem za zemřelé 
spoluúdy byl přítomen, a  aby v  Pánu 
zesnulé údy ku hrobu vyprovodil.“ 
Tolik o  existenci kostelního sboru na 
kůru kostela ze stanov Spolku literátů 
v Čermné.

Pan František Severin nalezl v pozůsta-
losti zdejšího předchozího dlouholeté-
ho kněze P.  Vincence Ptáčka partituru 
slavnostní písně „Zdrávas Maria“. Tuto 
píseň složil zdejší rodák sbormistr, 
hudební skladatel a  dirigent pan Cyril 
Pecháček ml. Na titulní straně je jeho 
vlastní rukou napsáno, že skladba je 
složena k  60. výročí kostelního sboru 
a připsáno věnování jeho otci. Bohužel, 
na partituře není napsán datum, který 
by přesně určil rok složení písně, a  tím 
i rok založení zdejšího kostelního sboru.

Předpokládejme založení kostelního 
sboru v roce 1873. Jestliže syn připisuje 
otci písňovou skladbu „Zdrávas Maria“, 
pak ji pravděpodobně píše k  některé-
mu jeho „kulatému“ životnímu jubileu. 
To by odpovídalo, že ji věnuje otci 
k  60. výročí jeho narození, neboť Cyril 
Pecháček st. se v roce 1873 narodil. Pak 
by zmíněná oslavná píseň byla složena 
synem Cyrilem ml. v roce 1933. Rok 1873 
by byl jak rokem narození jeho otce, tak 
i  rokem vzniku samostatného čermen-
ského kostelního sboru u  sv. Jiří. Obě 
výročí by tedy spolu korespondovala.

Tuto pravděpodobnou úvahu by potvr-
zovala i studie o Cyrilu Pecháčkovi pana 
Tomáše Hampla, bývalého studenta 
pražské hudební konzervatoře. Na str. 
11 studie nazvané „Pražské působení 
Cyrila Pecháčka (Ivo Miliče)“ z  roku 
2007 píše: „. I když Pecháček se hlavně 
ve 30. letech věnoval vedle dirigování 
i kompozici, žádné skladby z jeho pová-
lečného období jsem nenašel. Pan Kasal 
(člen sboru pražského Hlaholu, který 
Cyril Pecháček ml. v  letech 1946 - 1947 
dirigoval) mi potvrdil, že pan C. Pechá-
ček sice skládal, ale jednalo se pouze 
o písně, či úpravy lidových písní.“ Zde by 
tedy byla potvrzena domněnka, že 30. 
léta, hlavně první polovina, byla zřejmě 
nejplodnějším obdobím písňové tvorby 
pana Cyrila Pecháčka ml. a  zmíněná 
píseň „Zdrávas Maria“ mohla vzniknout 
v předpokládaném roce 1933, jako i jiná 

Foto I T. Bednář
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díla, převážně duchovní, která Obec-
nímu muzeu v  Dolní Čermné věnovala 
jeho neteř paní Marie Franková.

Lze tedy předpokládat, že kostelní sbor 
při kostele sv. Jiří v  dolní části Čermné 
– Dolní Čermné byl založen s  největší 
pravděpodobností v  roce 1873. Na-
svědčovaly by tomu zjištěné a  výše 
zde uvedené souvislosti a  skutečnosti. 
Doposud existující úspěšný kostelní 
sbor, který vede pan Pavel Vašíček, by 
tedy v  letošním roce 2013 oslavil již 
140 let svého trvání. A to je jistě důvod 
k  oslavám, zvláště o  svátku sv. Cecilie, 
patronky zpěváků, hudebníků a varha-
níků. Gratulujeme!

Z obecní kroniky a stanov Spolku literátů 
zpracoval Vladimír Jansa

Koncert ZUŠ

Žáci ZUŠ J. Pravečka Lanškroun s bydliš-
těm v obci Dolní Čermná a Petrovice při-
pravili se svými učiteli na konec školní-
ho roku tradiční závěrečný koncert. Sál 
Orlovny v Dolní Čermné zaplnili rodiče 
a přátelé všech účinkujících. Posluchači 
v sále měli možnost v dvouhodinovém 
koncertu posoudit a  ocenit pokroky 
těch nejmenších z přípravného ročníku 
až po žáky druhého stupně.
Přestože je výuka na pobočce nabízena 
hlavně žákům nižších ročníků, zájem 
o  výuku hry na hudební nástroj mezi 
dětmi v  obci rok od roku stoupá. Mezi 
místními muzikanty tak přibývají 
houslisté, klavíristé, hráči na zobcovou 

fl étnu, příčnou fl étnu, klarinet, trubku, 
trombón a  bicí. Díky této pestrosti se 
nám mohli představit jednotliví sólisté, 
ale i  různá seskupení od souboru 
hudební nauky přes uskupení hráčů 
na žestě a bicí. Pro účinkující je takové 
veřejné vystoupení před vnímavým 
publikem nejen cenná zkušenost, ale 
také odměna za celoroční práci.

M. Obrová

Čermenky popětadvacáté

Koncem června proběhly již popětadva-
cáté Čermenské slavnosti. Čtvrtstoletí 
je zcela jistě důvodem napsat k  tomu 
alespoň pár řádků.
O  samotném průběhu není snad po-
třeba více se rozepisovat, kdo chtěl, ten 
jednoduše přišel a program si užil. Tento 
ročník nabídl velmi bohatou účast čes-
kých i zahraničních souborů, odpolední 
program pro děti a pestrou ochutnávku 
regionálních specialit stejně i  ukázky 
rukodělných výrobků včetně tvořivých 
dílen.
Atraktivní zpestření tentokráte nabídl 
taiwanský soubor. Ten jsme hostili téměř 
celý týden a  během svého pobytu se 
divákům představil celkem pětkrát. 
Nevšedním zážitkem byla tradiční ryze 
původní taiwanská hudba v  podání 
profesionálních muzikantů i  studentů 
hudební střední školy v Jilanu.
Letošní sobotní program doznal 
několika drobných změn a  vypadá to, 
že k  lepšímu. Díky panu starostovi byl 
instalován velkorozměrový stan, který 
poskytuje ideální zastřešení před nepří-
znivým počasím pro velkou část diváků. 
Dokončila se i rekonstrukce společenské 
místnosti, a  tak slavnostní přijetí ofi ciál-
ních hostů i  představitelů jednotlivých 
souborů proběhla v  reprezentativně 
vyzdobených prostorách.
Rekordní počet účinkujících (téměř 300) 
dal tentokrát organizačně i fi nančně za-
brat. Také účast čtyř zahraničních soubo-
rů (Taiwan, Slovensko, Polsko, Maďarsko) 
byl již na hranici kapacitních možností 
festivalu, přičemž taiwanský soubor 
musel být ubytován v Lanškrouně.
Podle dostupných ohlasů se celý festival 
vydařil, o  čemž svědčí i  areál festivalu 
zcela zaplněný lidmi. Je potěšitelné, že 
si lidé k  festivalu našli cestu, přestože Foto I archiv Jitřenka

Foto I L. Ešpandrová
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folklorní tradice v  Dolní Čermné nejsou 
nijak silné. Bez diváků by festival neměl 
žádný smysl. Pevně věříme, že tomu tak 
bude i  nadále. Jsem rád, že jsme spo-
lečně se starostou v  průběhu letošního 
ročníku ocenili ty, kteří se významně 
o celou historii slavností zasloužili.
Závěrem děkuji všem, kteří pomohli 
i letos. Pokusím se zde uvést alespoň ně-
které, a těm, které neuvedu, se předem 
omlouvám. V  prvé řadě Petru Heleka-
lovi, starostovi městyse, za významnou 
pomoc organizační i  fi nanční, panu 
Janu Hrodkovi i  ostatním za fi nanční 
pomoc, Honzovi Hrdinovi za obrovský 
kus mravenčí práce při zajišťování a bu-
dování areálu, manželům Hamplovým 
za organizační pomoc, stejně tak i  Jitce 
Beranové, Evě Vackové, Ivě Moravco-
vé, Věře Stejskalové, Jirkovi Applovi, 
manželům Balcarovým a  Míle Vrané za 
krásnou výzdobu společenské místnosti, 
učitelskému týmu pod taktovkou Oliny 
Liprové za organizaci Hecboje, rodičům 
dětí Jitřenky za dobroty do štábu festi-
valu i za pomoc při budování i  likvidaci 
areálu, členkám Červeného kříže za služ-
bu u vstupného.
Těch ochotných lidí bylo více a  všem 
patří veliké poděkování za společné dílo. 
A  ve chvíli, kdy čtete tyto řádky, se už 
znovu započaly přípravy na další ročník.

Petr Ryba

Divadelní ochotníci 
a Česká televize

V červenci letošního roku jsme obdrželi 
nevšední nabídku od České televize 
podílet se na natáčení prémiového dílu 
seriálu Záhady Toma Wizarda. Taková 
nabídka se v  našich končinách téměř 
nedá odmítnout, takže jsme s  chutí 
souhlasili. V  předem domluvený na-
táčecí den jsme v  počtu 7 odvážných 
divadelních ochotníků plni humoru 
a očekávání vyrazili na místo činu.

Honza Vrabec, který ztvárňuje v seriálu 
hlavní postavu Toma Wizarda, řeší růz-
né záhady naší minulosti po celé České 
republice. S  námi tentokrát zavítal 
na místo zříceniny augustiniánského 
kláštera Koruna v  obci Třebářov. Zde 
jsme natáčeli první scénku kde skupina 
místních farmářů přepadne faráře 
s rychtářem, kteří se snaží odcizit kláš-
těrní zvony. Druhá scénka se odehrála 
v  nedalekém lese, kde jsme si zahráli 
na šamany a za velkého křepčení okolo 
ohně si připomněli lehké tance našich 
předků. Tady nesmím zapomenout 
vyzdvihnout masku hlavního šamana, 
která nás obzvláště velmi bavila svým 

výrazem ve tváři. Den jsme zakončili 
třetí scénkou, která proběhla na ne-
dalekém poli, kde dva místní sedláci 
najdou zakopaný zvon či poklad.
Natáčení jsme si neskutečně užili a  za 
tuto velmi cennou zkušenost děkujeme 
celému štábu České televize. Po celou 
dobu natáčení panovala skvělá nálada, 
vše bylo bráno s  velkým humorem 
a nadhledem kde se smích dal opravdu 
místy i krájet. Štábu jsme tak přeci jen 
tedy dokázali, že jsme vcelku správná 
parta. Teď již nezbývá než čekat, jak 
se tento díl podaří sestříhat a jaká pře-
kvapení si na nás ještě režisér připraví. 
Tato nová podzimní série dílů Záhad 
Toma Wizarda poběží již na novém te-
levizním kanálu ČT Déčko, který začíná 
vysílat od září 2013. Přesné vysílací dny 
a časy ale ještě bohužel nejsou v  tuto 
dobu známy. Mě tedy nezbývá než 
na závěr dodat, kam vyrazíme příště 
Tome?

Více fotografi í z  natáčení naleznete 
také na našem divadelním webu 
www.dolni-cermna.cz/spolek-divadel-
nich-ochotniku.

Luboš Hrdina

Plavu si, ani nevím jak?

Dvanáct předškolních dětí z  MŠ to už 
ví! V  měsíci červnu jezdily na plavecký 
výcvik do krytého bazénu při ZŠ 
Dobrovského v  Lanškrouně. Tam, pod 
zkušeným a  milým vedením instrukto-
rek plavání, absolvovaly 10 výukových 

hodin. Jak to dopadlo? Někdo musel 
překonat i  trochu strach, ale všechny 
děti poznaly, že se vody nemusí bát. 
A v těchto krásných letních dnech jistě 
své zkušenosti obohatí a  při výcviku 
v ZŠ z nich budou jen samí dobří plavci.

J. Šponiarová

Setkání s hasiči

Vždy na konci školního roku si dávají 
děti z  MŠ dostaveníčko s  místními 
hasiči v  AZAS. I  letos proběhla tato 
akce a  vzhledem k  tomu, že kluci 
mají v  naší MŠ většinu, zájem o  ní 
byl veliký. Mnozí z  nich by se rádi 
jednou stali členy hasičského sboru, 
a proto vyprávění pana Jana Svobody 
pozorně vyslechli. Když si pak mohli 
vyzkoušet hasičskou přilbu, stříkání 
hadicí a  vylézt do hasičského auta, 

Foto I I. Hamplová
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byli nad míru spokojeni. Jejich nadše-
ní nezchladila ani závěrečná studená 
sprška. Těšíme se za rok na shledanou 
a hasičům děkujeme nejen za příjem-
ně strávené dopoledne. 

Slavěna Adamcová

Noc bez maminky 

Již od začátku školního roku před-
školní děti vyzvídaly, kdy budou 
spát ve školce. Dočkaly se ve čtvrtek 
27.  června. Zábavné odpoledne 
pro rodiče bylo zpestřeno krátkým 
vystoupením dětí a  nechyběla 
ani taneční volenka pro maminky. 
Následovala pusa na rozloučenou 
a  pak hostina, připravená z  dobrot, 
které maminky pro děti donesly. Ani 
o přípitek „šampaňským“ s  jahodami 
nebyly děti ochuzeny. Jedna pohádka 
před spánkem nestačila, následovaly 
další a další a  další. Nakonec se nám 
podařilo děti uspat. Nikdo neplakal, 
a  všichni tak složily i  pomyslnou 
zkoušku „ samostatnosti“.

Ivana Hamplová

Ze školky do školy 

V  letošním roce odchází do základní 
školy 10 dětí. Stejný počet nových dětí 
nastupuje od září do mateřské školy. 
I  v  příštím školním roce bude naplně-
nost tříd mateřské školy stoprocentní, 
tedy 50 dětí. Přejeme prvňáčkům 
úspěšný start v základní škole.

Ivana Hamplová

25. ročník pochodu 
Pohádkovým lesem 

Díky „fi rmě“ JELZI (počáteční písmena 
jmen švadlen) vznikly nové kostýmy, 
které zpestřily letošní jubilejní ročník 
pochodu Pohádkovým lesem, a  tak 
mohlo 310 účastníků pochodu potkat 
nové pohádkové postavy. Akce byla 
konána za fi nančního přispění Krajské-
ho úřadu Pardubického kraje, městyse 

Foto I I. Hamplová

Foto I J. Šponiarová

Foto I R. Lepka
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Dolní Čermná a  e-schopu Hračky od 
Médi Jablonné nad Orlicí. Vystoupení 
skupiny šermířů Knechti ze Znojma 
jistě nadchlo nejednoho kluka i  holku. 
Pamětníci zavzpomínali na výstavě 
fotografi í z minulých ročníků – a že bylo 
nač se dívat a vzpomínat!
Poděkování patří všem, kteří se podíleli 
na uspořádání akce, zaměstnankyním 
mateřské školy za přípravu celé akce, 
místní organizaci ČČK za zajištění občer-
stvení, pracovní četě městyse za pomoc 
při technickém zajištění a  především 
příznivcům, kteří si oblékli kostýmy 
a ochotně zajistili jednotlivá stanoviště 
pochodu. Závěrečné poděkování patří 
všem vám, kteří jste přišli.

Pozn: Jednotlivé masky je možno si 
v  mateřské škole zapůjčit za mírný 
poplatek u paní školnice Evy Kostelecké.

Ivana Hamplová

Příměstský tábor 2013

Mnozí rodiče před letními prázdninami 
řeší otázku hlídání dětí. Kdo bude hlí-
dat? Co dělat, aby se děti nenudily?
Příměstský tábor je alternativou školky 
či družiny, které mají o  prázdninách 
omezený provoz. V  Dolní Čermné je 
příměstský tábor pořádán rodinným 
centrem KUK pro děti od 3 do 12  let 

s  využitím obecních prostor v  Areálu 
sportu a zdraví.

Letošní 3. ročník se opět vydařil. Počasí 
nám přálo a  zájem o  tábor byl veliký. 
Dětem byl připraven bohatý program. 
Hrály se hry, batikovalo, drátkova-
lo… I  z  výletů do Sázavské pekárny 
a  k  p.  Pecháčkovi na zvířátka byly děti 
nadšené. Ostatně přesvědčte se sami: 
http://www.kuk-dc.cz/2013/05/pri-
mestsky-tabor-8-7-12-7-2013

Nuda rozhodně nebyla. Poslední pá-
teční den jste se mohli ocitnout mezi 
vílami, pavouky, pavoučími muži, duchy 
a  různými zvířátky. Jako již tradičně se 
malovalo na obličeje a  nakonec. nako-
nec přišel i kouzelník.
Tímto RC KUK děkuje všem instruktor-
kám a samozřejmě i dětem za příjemně 
strávený týden a  budeme se těšit na 
další rok.

H. Bednářová

Červen - to nejsou ve škole 
jen písemky

Závěr května a  červen bývá pro žáky 
i učitele poměrně náročný. Zkoušení, pro-
věrky, čtvrtletní práce – „ladíme“ známky, 
protože se blíží vysvědčení. Neznamená 
to však, že není čas i na jiné akce.

I  v  červnu se dále vzděláváme, někdy 
i  netradičně – např. formou exkurzí (7. 
třída navštívila 5.  června Vyšší odbor-
nou školu a  Střední školu stavební ve 
Vysokém Mýtě), besed (4. června se žáci 
8. a 9. třídy zúčastnili besedy s videopro-
jekcí „Xenofobie, rasismus a holocaust“; 
17. června zorganizovali studenti Střed-
ní zdravotnické školy z  Ústí nad Orlicí 
program pro žáky druhého stupně na 
téma Zdravý životní styl).
Nejmladší žáci byli 14.  června úspěšně 
pasováni třídní učitelkou Hanou Zpěvá-
kovou v místní obecní knihovně na čte-
náře a své čtenářské dovednosti vzápětí 
(24.  června) předvedli předškolákům 
v  místní mateřské škole (předškoláci 
zase „velkou“ školu navštívili se svými 
rodiči při akci „Školička na zkoušku). 
Čtenáři z  první třídy potěšili i  paní uči-
telky z MŠ, které je před necelým rokem 
na vstup do základní školy připravovaly 
a které určitě ocenily, jaký pokrok mnozí 
za jeden školní rok udělali.
Na samotném konci roku jsme pak 
všichni potěšili své smysly (především 
sluch) na koncertu v Orlovně (taiwanský 
soubor nám představil netradiční hu-
dební nástroje a  hudbu svého národa) 
a  protáhli svá těla na branném dnu, 
kdy deseti až dvanáctičlenná družstva 
sestavená z  žáků 3. – 9. třídy putovala 
podle mapy okolím naší obce a  na 
stanovištích plnila nejrůznější úkoly. 
Také prvňáci a  druháci o  nic nepřišli, 

Foto I Věra MarešováFoto I L. Ešpandrová
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jen šli pohromadě se svým třídními 
učitelkami.
Věříme, že si naši žáci po náročném 
školním roku o prázdninách odpočinou 
a na začátku září na shledanou.

Olga Liprová

Technoplaneta

Technoplaneta je dětská šifrovací hra 
která je určena pro pětičlenné týmy žáků 
ZŠ (a odpovídajících ročníků gymnázií) 
a probíhá vždy na jaře formou několika 
internetových kol. Jejich nejúspěšnější 
účastníci si změří síly v pražském fi nále 
(http://technoplaneta.cz/2013/).
Také v letošním roce se do luštění zapo-
jily týmy z naší školy. Byly to 3 týmy ze 
sedmé, osmé a deváté třídy. Internetová 
kola v  letošním ročníku byla opravdu 
náročná a vyžádala si hodně hodin nad 
hledáním správného řešení, vzájemnou 
spolupráci a  hlavně netradiční pohled 
při řešení šifer. Nejlépe se dařilo týmu 
deváté třídy „Ty nejlepší“ ve složení 
P. Šponiarová, K. Vacková, J. Kubíčková, 
R. Uhlíková, J. Bárta. Podařilo se jim 
probojovat se do fi nále, protože v kon-
kurenci 132 týmů ze 43 škol obsadili 
nádherné 29. místo. Do fi nále postupo-
valo 40 nejlepších týmů.
Moc jsme se do Prahy všichni těšili. 
Deváťákům jsem přála postup do fi nále, 
protože to byla pro ně odměna za ty ho-
diny strávené nad šiframi, nad úlohami 

z  matematických olympiád, matema-
tických soutěží a zároveň takové pěkné 
rozloučení a  ocenění jejich práce. Už 
jsme měli sbalené batohy, když jsme si 
přečetli, že vzhledem k  povodním se 
fi nále ruší.
Chtěla bych touto cestou ocenit jejich 
práci. Budu ráda vzpomínat na ty chvíle, 
kdy jsme společně hledali nápady 
k  řešení šifer, scházeli se už v  6  hodin 
ráno, dokonce jsme byli ve škole i o ře-
ditelském volnu. Přeji všem, aby pro ně 
i v dalším studiu byla matematika hrou, 
která je baví.

Z. Pupíková

Rozloučení 
se základní školou

28. června se rozloučili s naší školou tito 
žáci:
Josef Bárta 
Martin Bednář
Nikola Beranová 
František Flos
Lukáš Jansa 
Vendula Kittnarová
Jana Krátká 
Jana Kubíčková
Kryštof Kulhavý 
František Mareš
Kateřina Mikulová 
Nikola Motyčková

Jakub Pátek 
Miroslav Pecháček
Nikola Pyszná 
Milan Smejkal
Roman Smejkal 
Vojtěch Stejskal
Petra Šponiarová 
Romana Uhlíková
Kristýna Vacková 
Lukáš Výprachtický
Jakub Faltejsek 
Michaela Čipčalová

Všem bývalým žákům přejeme úspěšné 
vykročení do dalšího života a  splnění 
všech jejich snů.

Pedagogický sbor ZŠ Vincence Junka

Jednou nohou ze školy, 
ale …

Všeobecně se ví, že jakmile deváťáci 
projdou všemi nástrahami přijímacího 
řízení a  obdrží z  vybrané střední školy 
sdělení, že jsou zde od září očekáváni, 
mají to zmínění žáci tzv. „na háku“ 

Foto I archív školy
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a  přestávají na základní škole vyvíjet 
jakoukoli aktivitu. Cílem bývá – vydržet 
to, čas ve škole využít hlavně k zábavě 
s vrstevníky a školu „dochodit“.
U  nás ve škole je to však trochu jinak. 
Jednak se účastníme „ministerského 
testování“ – tj. žáci během květnového 
(popř. červnového) týdne dokazují 
své znalosti a  dovednosti základního 
učiva z  matematiky, českého jazyka 
a  literatury, anglického a  německého 
jazyka (pokud si tento zvolili v  rámci 
volitelných předmětů) prostřednictvím 
zpracování počítačových testů.
Dále je pak vycházejícím žákům svěřeno 
organizování akcí, které jsou na naší 
škole pořádány už tradičně. 31.  května 
se většina z  nich postavila před někte-
rou z  tříd prvního stupně a  „zahrála 
si“ na učitele. Den naruby se určitě 
všem („novým učitelům“, jejich žákům 
i  pedagogům prvního stupně) líbil. 
3. června se v podobném složení dobře 
pobavili při Dětském dni – žáci deváté 
třídy připravili netradiční disciplíny 
a v prostorách školy a tělocvičny si moh-
li mladší děti zasoutěžit a vyzkoušet své 
dovednosti. Na konci roku pak zvládli 
nelehkou roli organizátorů sportovního 
dne – nachystané disciplíny (které se 
měly uskutečnit venku na sportovištích) 
přizpůsobili nepřejícímu počasí (lilo 
a lilo…) a celé dopoledne naplnili třídy 
a chodby hlavní budovy školy sportov-
ním duchem a  příjemnou náladou. Do 
tabulek zapisovali výkony jednotlivých 
sportovců – žáků 1. – 8. třídy – a  po 
skončení akce výsledky také vyhodnoti-
li a vyhlásili nejlepší sportovce v každé 
třídě.
Byly to opravdu vydařené akce a devá-
ťáci opět ukázali, že se „ve světě“ neztra-
tí, že už mnohé zvládnou bez pomoci 
dospělých.

Olga Liprová

Jitřenka se rozzářila 
v perle Dalmácie

Ve druhé polovině července odces-
toval dětský folklorní soubor Jitřenka 
z  Dolní Čermné do chorvatské střední 
Dalmácie na hostování v  několika 
turisticky vyhledávaných přímořských 
letoviscích.
S napětím očekávaný odjezd o půlnoci 
z  pátku na sobotu byl nakonec o  dvě 

hodiny urychlen a  udělali jsme dobře, 
protože cestování přes noc je po všech 
stránkách příjemnější, i když ne pro ři-
diče. Rychlá kontrola dokladů a nezbyt-
ných řízků na cestu a už jsme vyrazili na 
1000 kilometrů dlouhou cestu, jejímž 
cílem bylo krásné historické město pod 
patronací UNESCO zvané perla Dalmá-
cie neboli Trogir.
Cesta probíhala v pohodě, ale už od slo-
vinských hranic bylo znát, že nejedeme 
do Chorvatska zdaleka jediní. Kolona 
aut jela stále pomaleji, a tak jsme znovu 
ocenili rozhodnutí jet dříve. Údajně byla 
později naše cesta téměř neprůjezdná. 
Cestu tam jsme využili k  návštěvě 
jedné z  nejhezčích přírodních lokalit 
Chorvatska - Národního parku Plitvická 
jezera. Absolvování nejznámějšího 
okruhu nám zabralo tři a  půl hodiny, 
a  to jsme se během cesty vezli lodí 
a  jeli vlakobusem. Nádherné scenérie 
modrozelených jezer a  úžasných vo-
dopádů dokola obklopených hustými 
lesy a bílými vápencovými skalami však 
byly dostatečnou odměnou za cestu 
vedrem.
Do místa našeho týdenního pobytu, 
kterým byl ostrov Čiovo a  který je po 
souši dosažitelný pouze přes jediný 
kamenný most z  trogirského přístavu, 
jsme dorazili okolo osmé. Úzké uličky, 
ve kterých se sotva míjela osobní auta 
s  chorvatskými neohleduplnými řidiči, 
to vše dalo našim řidičům pořádně 
zabrat. Jejich umění jsme pak ještě oce-
nili několikrát. Na místě už nás čekala 
večeře a po rychlém ubytování jsme už 

všichni spěchali k  pláži (vzdálené pět 
minut chůze), kde se děti po skupinkách 
poprvé smočily v moři.
Následující dopoledne, a  tak tomu 
bylo po celý týden, jsme už trávili na 
oblázkové pláži u  naprosto průzračné-
ho moře. Snídaně byla vždy na osmou 
hodinu, většinou jsme budili děti 
z  tvrdého spánku. Pokud bylo navečer 
vystoupení, následovala dopoledne 
taneční zkouška, kde se upřesňovalo 
obsazení tanců a  jejich rozpis. Byla 
nekompromisně nastavena základní 
pravidla společného pobytu: pitný 
režim - ochrana před sluncem - odpo-
činek. Zpočátku to dalo velkou práci, 
obdobně jako i  dodržovat pauzy mezi 
koupáním a sluněním, ale postupně se 
to podařilo. V době mezi 12. a 15. hodi-
nou byl zpravidla polední klid ve stínu.
V neděli jsme se odpoledne vydali z ost-
rova lodí do Trogiru a je jasné, kam jsme 
děti zavedli hned po připlutí. Cílem byl 
vyhlášený sladoled neboli zmrzlina, 
kterou tu všude nabízí jedinečnou. 
Prohlídku historického centra Trogiru 
jsme pak zakončili plavbou lodí nazpět.
V  pondělí nás už navečer čekalo vy-
stoupení na trogirském historickém 
náměstí. Uzavřené kamenné náměstí 
tvoří velmi zajímavou akustiku, a tak si 
diváci první vystoupení Jitřenky užili. 
Náměstí bylo přitom zcela zaplněné 
odhadem tisícovkou nadšených diváků.
Úterní odpoledne jsme vyrazili na 
prohlídku historické části Splitu, a  to 
zejména Dioklecianova chrámu s impo-
zantní zvonovou věží. 180 schodů dalo 

Foto I Jitřenka
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zabrat a strmý výstup nebyl pro všech-
ny v  pohodě. Ale nádherný výhled na 
moře a na přístav, který se nám z věže 
otevřel, vše urovnal. Navečer jsme se 
pak přemístili do nedalekého Solinu, 
který je jednou z  historických perel 
Chorvatska. Vystoupení v  kamenném 
amfi teátru se starobylými vykopávkami 
bylo opět vydařené, i  když tentokrát 
bylo podium podstatně menší. Vystou-
pení Jitřenky natáčela i splitská televize 
a  nechyběl ani rozhovor o  souboru 
přímo na kameru.
Středeční vystoupení bylo na dalším 
krásném místě, přímo na historickém 
přístavišti pod obrovskou kamennou 
věží v  letovisku Marina. Děti tentokrát 
trochu vyhládly, protože večeře byla až 
po vystoupení a to začínalo až v 21 ho-
din. Podávaly se hlavně čerstvé grilova-
né mořské ryby a  myslím si, že někteří 
je jedli poprvé. Byly výborné, škoda, že 
některé děti z principu ani neochutnaly.
Ve čtvrtek jsme měli volný den, respek-
tive bez vystoupení. Dopoledne bylo 
vedení souboru přijato u pana starosty 
v  Trogiru. Během milého a  vstřícného 
setkání jsme popovídali o  souboru, 
o českém folkloru a samozřejmě i o na-
šem regionu. V závěru pan starosta po-
blahopřál k  vysoké úrovni vystoupení 
Jitřenky a vyjádřil naději, že se v Trogiru 
opět ukážeme dříve než za dalších osm 
let (tak to jsme mu rádi slíbili). Odpole-
dne jsme pak vyrazili na další výlet po 
chorvatských přírodních krásách, tento-
kráte do Národního parku Krka. Pohyb 
po parku má výhodu v tom, že většina 
trasy je vedena po dřevěných chodní-
cích, stíněných hustou vegetací. Všude 
spousta tekoucí vody, a  tak tentokráte 
ani vedro až tak nevadilo. Krásné zážitky 
byly tentokráte obohaceny i  o  velikou 
užovku a obrovskou chlupatou housen-
ku největšího evropského motýla (mar-
tináč hrušňový) o  velikosti cca 15 cm. 
Naším cílem byla tentokrát centrální 
část parku, kde jsou nejhezčí scenérie 
kaskádových vodopádů. Místo je oblí-
bené i proto, že je jediným místem, kde 
se může koupat. Toho jsme samozřejmě 
všichni bohatě využili a po skupinkách 
jsme si postupně ve studené řece Krka 
zaplavali. Zážitků za ten den opět plno, 
a  tak není divu, že mnozí při zpáteční 
cestě v autobuse usnuli.
V  pátek ráno krátká zkouška a  pak 
už honem na naši pláž k  poslednímu 
okoupání v  průzračném moři. Pro děti 

jsme poslední den přichystali malé 
překvapení. V  nedaleké půjčovně jsme 
vypůjčili velké dvoupatrové šlapadlo se 
skluzavkou přímo do vody. Ze střechy 
se dalo krásně skákat, a  tak si tenhle 
zážitek nenechal ujít skoro nikdo. Dopo-
ledne rychle uběhlo a my se s koupáním 
museli defi nitivně rozloučit. Do Trogiru 
jsme odpoledne naposledy odjeli lodí, 
autobus za námi dojel až později. Po 
krátké procházce nás čekala večeře ve 
vyhlášené pizzerii přímo v  historickém 
centru. Obrovské pizzy rozzářily oči 
všech dětí a podle rychlosti, jakou zmi-
zely, bylo jasné, že chutnají. Spokojený 
majitel pizzerie pak osobně každému 
při odchodu potřásl rukou. Po večeři 
volná prohlídka městem, bohatě prolo-
žená výborným sladoledem i  ledovou 
tříští. Po deváté večer už jsme byli 
připraveni na nábřeží, společně s  dal-
šími soubory. Tentokrát byl program 
velice dlouhý a  pestrý, Jitřenka byla 
dle dohody první. Téměř půlhodinové 
vystoupení i  tentokrát probíhalo za 
obrovského zájmu návštěvníků a  vřelý 
potlesk v závěru vystoupení byl jasným 
oceněním výkonu. Po vystoupení už na 
nás čekala další atrakce, a  sice večerní 
návštěva nedaleké pobřežní pevnosti 
s  vysokou kamennou věží, z  níž se na-
skýtal noční pohled na historický Trogir 
včetně nábřeží s  krásně nasvícenými 
palmami a obrovskými kotvícími jachta-
mi. Otevřeno v tu dobu už bylo jen pro 
nás, a tak jsme si to náležitě vychutnali. 
Čas rychle uplynul a my se zakrátko pře-
sunuli k autobusu na noční jízdu nazpět 
domů. I  tentokrát to byla dobrá volba, 

protože děti velmi rychle usnuly a měly 
tak dost času na odpočinek. Cesta domů 
pak proběhla bez komplikací a na rozdíl 
od příjezdu i  bez větších kolon, tudíž 
v naplánovaném čase.
Děti z  Jitřenky vzorně reprezentovaly 
a  po celou dobu tvořily bezva partu. 
Při všech čtyřech vystoupeních během 
turné Jitřenka znovu dokázala, že je 
vyspělým souborem, který má divákům 
co nabídnout. Dokladem toho byl po 
každém koncertu dlouhý aplaus a  živý 
zájem řady chorvatských diváků o  to, 
odkud jsme a kde všude ještě budeme 
vystupovat. A  to jsou ty krásné oka-
mžiky, v  dnešní době bohužel stále 
vzácnější, kdy jsou všichni hrdí na to, 
odkud jsou.

Petr Ryba

Skautský tábor Bystřec 
2013

Letošní skautský tábor byl na téma 
„Indiáni“. Na začátku tábora jsme byli 
rozděleni do čtyř skupin. Skupiny se 
jmenovaly Holikačukové, Odžibvejové, 
Potavatomiové, Suskvehannokové. 
V těchto skupinách jsme za celý tábor 
museli nasbírat v  etapových hrách co 
nejvíce zlata pro osvobození Ribany, 
unesenou kovboji.
Her o  zlato jsme tedy hráli hodně, ale 
jedna mě bavila nejvíc, a to tahle: V této 
hře bylo za úkol najít v  lese rodinku 
kovbojů. Zapamatovat si jednotlivé 
části obličeje a  jméno. Na začátku hry 

Foto I archív skauti
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jsme dostali papírky s  částmi obličeje 
kovbojské rodinky, ty jsme si zapamato-
vali a zapsali na papír. Každý kmen pak 
sháněl po lese celou rodinku kovbojů, 
nechali jsme si to zkontrolovat, a potom 
jsme hledali jejího šerifa. Když už jsme 
takhle měli všechny rodiny, tak jsme 
podle nápověd, které jsme získávali, se-
stavili obličej velkého „Big Bose“. Vyhrála 
skupinka, která na Big Bose přišla první.
Hrály se tam i  jiné hry, které byly na 
body do celotáborového bodování. Pro-
gram vyplňoval i  „BOP“ – boj o  přežití 
(pro starší) a  „BNP“ – boj o  náčelnické 
pírko (pro mladší). Boj o náčelnické pírko 
znamenalo, že se nejdříve musel splnit 
nějaký úkol, a  pokud byl splněn, malý 
indián mohl obdržet pírko. My velcí 
v boji o přežití jsme např. jednou museli 
postavit pec a  upéct si chléb. Nebylo 
to snadné, ale pobavili jsme se u  toho, 
zvlášť když kluci porazili holky.
Kromě her na táboře byl čas i na „témát-
ko“, kde jsme se učili skautský zákon, 
tedy jednotlivé body, ke kterým jsme si 
něco řekli, a pak byla hra týkající se toho 
probíraného bodu zákona. Za každý 
bod jsme dostaly zub s „heslem“ onoho 
zákona.
Během tábora se konal také Slibový 
oheň, což je základní přísaha pro pl-
noprávné členství v  tzv. velké skautské 
rodině. Mezi nové skautky jsme přijali 
Klárku Macháčkovou z  Dolní Čermné, 
Miriam Sykovou z Verměřovic a Terezku 
Moravcovou taky z Verměřovic.
Co se týká jídla, nemohla jsem si stěžo-
vat, protože jídlo bylo vynikající. Nebylo 
jídlo, abych ho vyhazovala. Vaří tam 
opravdové pochoutky jako například: 
hot dogy, barevnou krupicovou kaši, 
langoše, čínské nudle aj.
Na konci tábora se vždy vyhlašují 
výsledky, který kmen byl nejlepší a měl 
nejvíce bodů. Dále který člověk měl 
nejvíce uklizeno ve stanu aj. Letos vyhrál 
kmen Potavatomiových, ve kterém jsem 
byla i  já. Každý dostal diplom a  menší 
dáreček. Po vyhlášení výsledků byla 
hostina.
Skautský tábor mohu doporučit. Je tam 
skvělá parta, kde zapadne každý, výbor-
né hry, kupa legrace a zábavy a vynikají-
cí jídlo. Byly to prostě senzačně využité 
prázdniny. Já osobně jezdím na tábor 
už od mala a nikdy jsem toho nelitovala 
a taky ani nebudu!

Skautka Klára Macháčková

Letní tábor SDH Dolní 
Čermná 2013

V prvním červencovém týdnu uspořá-
dal SDH Dolní Čermná již devatenáctý 
ročník letního dětského tábora. Cel-
kem se zúčastnilo 100 dětí ve věku od 
6 do 18 let a na hladkém průběhu let-
ního tábora se podílelo 18 dospělých. 
Díky vydařenému počasí nebyl naplá-
novaný program nijak omezený, takže 
si děti užily spoustu her, diskotéky, 
táborové olympiády, ve které soutěžil 
každý sám za sebe, zájezd do krytého 
bazénu v  České Třebové, výletu do 
Tatenic obohacený hrou i  opékání 
buřtů. Hodně her se také týkalo letoš-
ního tématu – Šmoulů. Dokonce pro 
nejmenší děti byla každý večer před 
spaním připravena promítaná šmoulí 
pohádka. Akce byla opět podpořena 
dotací Ministerstva školství, mládeže 
a  tělovýchovy ČR. Závěrem bych rád 
poděkoval všem, kteří „ukrojili“ ze 
své dovolené a  ochotně podíleli na 
pořádání letního tábora, a  věřím, že 
v příštím roce ve stejném termínu na 
stejném místě se opět sejdou malí 
táborníci SDH Dolní Čermná.

Jan Růžička

SDH Dolní Čermná opět 
na Mistrovství ČR

V  sobotu 6.  7. a  neděli 7.  7.  2013 se na 
atletickém stadionu v  Jablonci nad 
Nisou uskutečnilo Mistrovství České 
republiky soutěže dorostu Sdružení ha-
sičů Čech, Moravy a Slezska. Pardubický 
kraj ve dvou kategoriích reprezentovaly 
zástupkyně SDH Dolní Čermná.
V  kategorii dorostenek – jednotlivkyň 
již popáté (a  bohužel naposledy) 
reprezentovala opět Markéta Marková, 
která se suverénně přes krajské kolo 
vyhoupla až na Mistrovství republiky. 
Měla laťku položenou vysoko, neboť 
se v roce 2012 stala mistryní ČR a měla 
co obhajovat. Obhajoba titulu se jí 
podařila a  i  pro letošní ročník se stala 
mistryní České republiky v běhu na 100 
metrů překážek jednotlivce a  celkovou 
mistryní v kategorii jednotlivkyň.
Kategorii dorostenek – družstev 
zastupoval tým pod vedením Milana 
Pirkla a  Venduly Šilarové ve složení: 
Jana Kubíčková, Vendula Kittnarová, 
Lucie Langrová, Renáta Chládková, 
Petra Šponiarová, Markéta Lešikarová, 
Pavlína Rollerová a Martina Doležalová 
(hostující z  okresu Svitavy). Děvčata, 
z nichž většina jsou nováčci, si vybojo-
vala celkové 11. místo.

Foto I archív SDH
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Dolní Čermná může být právem hrdá na 
dorostenky SDH, které úspěšně městys 
a sbor reprezentovaly. Činnost mládeže 
SDH Dolní Čermná v roce 2013 fi nančně 
podpořil Pardubický kraj.
Fotogalerie na http://sdh-dolni-cermna.
rajce.idnes.cz

Jan Růžička

SDH Dolní Čermná 
reprezentuje městys

Stejně jako dorost a  děti i  dospělí mají 
postupové soutěže v  požárním sportu. 
Ty se skládají ze tří disciplín – štafety 4 x 
100 metrů, běhu na 100 metrů jednotliv-
ce a královské disciplíny požárního úto-
ku. První úrovní je okrskové kolo, které 
proběhlo v květnu v Nepomukách. Z něj 
úspěšně postoupilo naše družstvo mužů 
a  družstvo žen. Ty se utkaly s  dalšími 
družstvy na okresním kole v  požárním 
sportu, které se uskutečnilo 15.  červ-
na  2013 v  Mladkově. Družstvo žen zví-
tězilo a zajistilo si tak postup na Krajské 
kolo Pardubického kraje. Muži skončili 
na 4. místě. Krajské kolo proběhlo v so-
botu 22. 6. 2013 na stadionu ve Svitavách 
společně s  krajským kolem Královéhra-
deckého kraje. V  rámci Pardubického 
kraje naše ženy získaly celkové 2. místo, 
které bohužel na postup na mistrovství 
nestačí. V  běhu na 100 metrů překážek 
se však v obou krajích na prvním místě 
umístila Markéta Marková. Přestože naše 

ženy na mistrovství nepostoupily, bude 
mít SDH Dolní Čermná na „republice“ 
zastoupení, protože postupující SDH 
Desná si zapůjčila jako hostující právě 
Markétu Markovou. Budeme držet palce.

Jan Růžička

Velká cena Ústeckoorlicka 
v požárním útoku

I v létě pokračuje ligová soutěž v po-
žárním útoku. Tohoto seriálu závodů 
se zúčastňuje naše družstvo mužů, 

které si průběžně po 8 závodech 
drží 13. příčku. V neděli 23. 6. 2013 se 
uskutečnila soutěž Bystřecký pohár 
v  Bystřeci, kde muži získali 8. místo. 
Další týden, tj. 30.  6.  2013, proběhla 
soutěž v  Černovíře, kde muži skon-
čili 16, dále se 6.  7.  2013 zúčastnili 
v  Letohradě – Červené, kde vybojo-
vali 13. místo. Liga dále pokračovala 
13.  7.  2013 v  Dolním Třešňovci – 13. 
místo, 20. 7. 2013 v Mladkově – 8. mís-
to a v České Třebové 27. 7. 2013 – 13. 
místo. Liga dále pokračuje 17. 8. 2013 
v  Letohradě Orlici a  dalšími pěti 
závody. Budeme držet našim mužům 
palce, aby se v celkovém pořadí umís-
tili co nejlépe.

Jan Růžička

Recyklujte s hasiči

SDH Dolní Čermná se zapojil do akce 
Sdružení hasičů a  společnosti ASEKOL 
a  ELEKTROWIN s  názvem „Recyklujte 
s hasiči“. Akce spočívá ve sběru starých 
vysloužilých elektrozařízení. SDH orga-
nizuje svoz a sběr těchto zařízení, která 
jsou pak těmito společnostmi svezena 
a recyklována. Pokud máte doma staré 
vysloužilé elektrospotřebiče a potřebu-
jete si jich zbavit, můžete kontaktovat 
Jana Růžičku nebo Petra Mikulu.

Jan RůžičkaFoto I archív SDH

Foto I archív SDH
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Český pohár 
Velkopopovického kozla

Český pohár Velkopopovického kozla je 
soutěž v  běhu na 100 metrů překážek 
jednotlivců v  kategoriích dospělých 
a dorostu. Sestává se ze šesti závodů. Za 
SDH Dolní Čermná se soutěže zúčast-
ňují Markéta Marková, Lucie Langrová, 
Ludmila Faltusová a  Jiří Macháček. 
Zatím poslední soutěž proběhla 
27.  7.  2013 v  Horní Lidči (na hranicích 
se Slovenskem). Markéta Marková 
v kategorii žen obsadila celkové 5. místo 
a v celkové tabulce po čtyřech soutěžích 
drží 5. příčku (ze 150 soutěžících). Lucie 
Langrová a  Ludmila Faltusová soutěží 
v  kategorii starších dorostenek. Lucka 
v Lidči vybojovala 3. místo a po čtyřech 
soutěžích se stále drží na 1. místě. Lída 
v Lidči obsadila 8. místo. Jiří Macháček 
soutěžil v  kategorii mužů, kde obsadil 
72. příčku. Zbývající závody se usku-
teční 10. 8. 2013 v Kamenci a 14. 9. 2013 
vyvrcholí v Ostravě.

Jan Růžička

A opět ti leonbergeři!

Ano, opět jsme se svými milovanými 
psíky zamířili k vám, do Dolní Čermné. 
Byl to náš šestý víkend v  Areálu zdraví 
s plemenem leonberger. To už je oprav-
dová tradice.

Tentokrát jsme všichni odjížděli na 
setkání s velkými obavami kvůli počasí. 
Celé dny pršelo, ale v  pátek 7.  června 
se udělalo krásně a sluníčko nám přálo 
po celý víkend. A tak jsme si nejen hráli, 
ale také sportovali a učili se novým do-
vednostem pod vedením instruktorky 
Lenky Wami Blachové. Mnozí z  nás až 
nevěřícně hleděli, jak mají šikovného 
psa. Už jste např. viděli cvičit tak obřího 
psa na balančních pomůckách jako je 
nafukovací míč ve tvaru fazole?
Na našich setkáních se také hodně 
fotografuje. Tentokrát jsme započali 
fotoprojekt na téma „Pes a  jeho pán, 
pán a  jeho pes“. Vznikly tak zajímavé 
portréty. Z  těchto fotek připravíme na 
dalším setkání komorní výstavu. Rádi 
vás tedy zveme do klubovny (nad uby-
tovnou) v Areálu zdraví v Dolní Čermné, 

kde v pátek 30. srpna 2013 v 19.30 hod 
otevřeme naši komorní výstavu foto-
grafi í.
Náš sedmý společný víkend bude 
tedy na samém konci prázdnin, 
30. 8.–1. 9. 2013. Těšíme se k vám a dě-
kujeme za možnost pobývat v krásném 
prostředí Dolní Čermné.

Jaroslava Šmrhová, 
Český leonberger klub

XIII. čermenský motosraz

Třinácka rozhodně nebyla pro čermen-
ský motosraz nešťastným číslem. Po 
několika předchozích ročnících, kdy nás 
více či méně počasí potrápilo, bylo celé 
tři dny krásně, a  tak přítomným mo-
torkářům nic nebránilo užít si poslední 
červnový víkend se vším všudy.
Program celého motosrazu doprováze-
la reprodukovaná hudba, večer zahrály 
skupiny Quiz a  Moucha. Svá taneční 
vystoupení předvedl DC Dance a Dolce 
Baby. Tradiční i  netradiční soutěže po-
bavily soutěžící i diváky. Ve velkém stylu 
to rozbalili Pinckaři z  Vysočiny, kteří 
z každé soutěže udělali pořádnou show. 
Zahanbit se nenechali ani motorkáři 
z Motoklubu z České Třebové, z BigBan-
gu Luková nebo Motoly z  Lanškrouna, 
kteří na čermenský motosraz přijíždějí 
pravidelně. Na sobotní spanilé jízdě 
burácely motory více než sto dvaceti 
silných strojů mnoha typů a  značek. 
Hladký průjezd celé vyjížďky, která 

Foto I archív SDH

Foto I J. Šmrhová
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směřovala na Kozlov u  České Třebové, 
zajistil už tradičně DC Moto Team.
Po vyjížďce následovala s  napětím 
očekávaná tombola. Večerní zábava 
přilákala i  místní nemotorkáře a  vyvr-
cholením celého večerního programu 
byl ohňostroj.
V  neděli dopoledne nás čekalo už jen 
loučení a pořadatele velký úklid areálu.

L. Ešpandrová

DC Moto Team má za 
sebou další závody

Mezinárodní etapový závod Czech cyc-
ling tour 2013, který se konal ve dnech 
9. - 11. 7, je závod zařazený do Světového 
poháru. Přihlášených bylo téměř dvě 
stě závodníků z  16 zemí. Čeští diváci se 
hodně těšili hlavně na Leopolda Königa 
a Jana Bártu.
DC Moto Team vyjíždí den předem, 
sraz je na náměstí v  Dolní Čermné. 
Jedna rychlá kofola U  Baťůžka na cestu 
a prvních deset motorkářů se vydává na 
cestu do Olomouce. V Lanškrouně se při-
dávají další a v podvečer se ubytovávají 
v  motelu v  Bohuňovicích u  Olomouce. 
Proběhne porada s  pořadateli, rozhod-
čími a  Policií ČR. Velký závod vyžaduje 
perfektní organizaci. V  pátek se všichni 
sjíždějí na olomouckém Starém náměstí 
už hodinu před startem. Na start se 
podle pravidel stanovených pro konvoj 

řadí cyklisté, mechanická vozidla, dopro-
vodná vozidla, rozhodčí na motorkách 
i v autech, sanitní vůz. Nechybí policejní 
auta a motocykly, ze vzduchu bude mo-
nitorovat situaci na trati policejní vrtul-
ník. Zvlněná etapa s dvěma rychlostními 
a  třemi horskými prémiemi končí po 
absolvování třech okruhů okolím města 
Mohelnice na krásném mohelnickém 
náměstí. Po 156 km, téměř pěti hodinách 
na motorce v úmorném vedru ještě čeká 
všechny cesta zpět do Olomouce. Zapar-
kovat motocykly, honem do sprchy, ve-
čeře, zhodnotit dnešní etapu a  probrat 
itinerář na tu zítřejší, „královskou“. Ráno 
zkontrolovat motorky a odjezd na start. 

Ten je v Zábřehu na Moravě, cíl ve Štern-
berku. Délka 173 km. Královská etapa 
vede Jeseníky přes Ramzovské sedlo, 
Vidly, Karlovu Studánku. Každý řidič 
motocyklu má svoji úlohu. Úplně první, 
hned za autem policie jede Pepa Ešpan-
dr starší, který dává ostatním vysílačkou 
pokyny, kterou křižovatku mají obsadit. 
Ti pak na křižovatce zastaví dopravu 
a  ostatním účastníkům silničního pro-
vozu vysvětlí, že v jízdě budou moci po-
kračovat po průjezdu závodu. Další dvě 
motorky „ táhnou balík“, tj. jedou před 
pelotonem a  odstavují vozidla nebo 
cyklisty, kteří se tam navzdory předchá-
zejícím pokynům přece jen dostali. Další 
vezou kameramany a  fotografy, jedna 
má na tandemu spolujezdkyni vezoucí 
informační tabuli, na kterou dopisuje 
časy vedoucích závodníků a  časy na 
prémiích. Jsou to cenné informace pro 
závodníky v  pelotonu. Všichni členové 
DC Moto Teamu jsou držiteli závodní 
licence UCI, tedy mezinárodní cyklistické 
unie. Licence je nezbytnou podmínkou 
k  účasti na mezinárodních cyklistických 
závodech.
Závěrečná nedělní etapa má start i  cíl 
v Olomouci. Měří „jen“ 145 km, odehrá-
vá se v okolí města Olomouce a Svatého 
Kopečku. Závodníci absolvují celkem 
sedm okruhů, tedy sedmkrát na Svatý 
Kopeček. Těžká trasa, místy stoupání 
po cestě dlážděné kostkami, horko, 
všichni budou rádi, až uvidí cílovou 
bránu. Závod končí před sedmnáctou 
hodinou. K velké radosti fanoušků, kteří 
povzbuzovali cyklisty v etapových měs-

Foto I L. Ešpandrová

Foto I J. Brychta
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tech i  podél tratí, se stal vítězem český 
reprezentant Leopold König.
Motorkáře z DC Moto Teamu čeká ještě 
návrat do motelu pro zavazadla a pak už 
se vydávají na cestu domů. Je to dalších 
100 km, pro některé i  víc. Hlavně že se 
všichni vracejí domů v pořádku. Odpo-
činek ale dlouhý nebude, protože už za 
čtyři dny se jede ME v silniční cyklistice. 
Tentokrát čtyřdenní závod s  časovkami 
ve Frýdku - Místku a v Brně kolem Masa-
rykova okruhu a dvěma etapami okolím 
Olomouce. Celkem 1050 km.
V  obou závodech pochvala od roz-
hodčích, pořadatelů, ale i  policistů 
a  závodníků je důkazem, že DC Moto 
Team odvedl dobrou práci. V  kalendáři 
už má zakroužkovaná další data: 9.–11. 8. 
Regionem Orlicka, 17.  8. Velká cena 
královéhradeckého kraje, 5.–8. 9. Okolo 
jižních Čech.

Reportáže ze závodů CCT 2013 a  ME 
v  silniční cyklistice najdete na www.
ceskatelevize.cz.

L. Ešpandrová

Nový ročník LHL 
2013/2014 je za dveřmi

Ačkoli léto ještě neskončilo, už koncem 
srpna mají Rafani na programu první 
tréninky na zimním stadionu v  České 
Třebové a  zahajují přípravu na další 
ročník Lanškrounské hokejové ligy. 
Rekordních přihlášených 39 týmů bude 
pravděpodobně rozděleno do třech 
skupin a  následně po prvním kole do 
čtyř lig podle výkonnosti. Ale jak sdělil 
ředitel LHL J. Černý, pravidla ještě ne-
mají defi nitivní podobu. V lanškrounské 
hokejové hale se začíná ledovat 1. září.
Rafanům přejeme v příští sezoně hodně 
gólů v  brankách soupeřů a  minimum 
v bráně vlastní!

L. Ešpandrová

Uvedené ceny jsou kalkulovány s obsluhou a bez DPH 
Foto I L. Ešpandrová

Městys Dolní Čermná nabízí práce s níže uvedenou 
technikou. V případě zájmu nás neváhejte kontaktovat 
telefonicky na tel. 465 393 125, mob. 734 231 271, 
email: mesty@dolni-cermna.cz či osobně. 
Zpracujeme Vám konkrétní nabídku. 

Oznámení městyse - nákup techniky

KALKULACE  CEN  KOMUNÁLNÍ  TECHNIKY 

stroj cena za motohodinu

traktor KIOTI  CK 2810   s vlekem a radlicí 350 Kč

rider HUSQVARNA R 216 AWD 250 Kč

křovinořez 210 Kč

bubnová sekačka 200 Kč
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Ceník

formát cena

A4 1000 Kč

A5 500 Kč

A6 250 Kč

Stomatologická pohotovost

ve dnech lékař adresa telefon

24. - 25. 8. 2013 MUDr. Kopecký Lanškroun, Strážní 151 465 322 907

31. 8. - 1. 9. 2013 MUDr. Krčálová Žamberk, nám. Gen. Knopa 837 465 676 824

7. - 8. 9. 2013 MUDr. Mareš Žamberk, Školská 834 465 613 103

14. - 15. 9. 2013 MUDr. Milota Lanškroun, Svobody 356 465 322 787

21. - 22. 9. 2013 MUDr. Pavlová Žamberk, nám. Gen. Knopa 837 465 676 822

28. - 29. 9. 2013 MUDr. Strnadová Jablonné n/d Orlicí, Na Dílech 622 465 642 765

5. - 6. 10. 2013 MUDr. Špička Králíky 414 465 631 154

12. - 13. 10. 2013 MUDr. Špičková Králíky 414 456 631 274

19. - 20. 10. 2013 MUDr. Šrámek Letohrad, U Dvora 815 465 621 551

26. - 27. 10. 2013 MUDr. Ulman Tatenice 268 465 381 212

Znovu upozorňujeme! Před návštěvou stomatologické pohotovosti si raději telefonicky ověřte, zda nedošlo ke změně lékaře 
konajícího službu! 

Městys Dolní Čermná nabízí 
k  pronájmu byt 1+1 o rozloze 
48 m2 ve 2. nadzemním podlaží 
s  výtahem v  Dolní Čermné 
č. p. 226. 

Městys Dolní Čermná dále nabízí 
k  pronájmu byt 1+ příslušenství 
v přízemí domu č. p. 226 v Dolní 
Čermné.  
Byt bude možno pronajmout od 
listopadu 2013.

Bližší informace tel. 465 393 125 
p. Kubíčková

Nabídka volných 

bytů k pronájmu

INZERUJTE NABÍDKY 
V DOLNOČERMENSKÉM ZPRAVODAJI.
PRO MÍSTNÍ PODNIKATELE A OBYVATELE SLEVA 20 %.
INZERCE PODLE VLASTNÍHO NÁVRHU.

Vyzýváme všechny soukromé podnikatele, kteří mají zájem 
o  prezentaci své fi rmy na nových webových stránkách městysu, 
nechť kontaktují Úřad městysu Dolní Čermná, Ing. Miladu Marešovou, 
tel: 465 393 125, e-mail: majetek@dolni-cermna.cz.

Upozornění pro soukromé podnikatele
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NÁBOR nových hráčů (6 – 15 let) do oddílu 

FLORBALLU v sobotu 7. září ve 14:00
v tělocvičně v Dolní Čermné
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Přehled plánovaných kulturních a sportovních akcí v Dolní Čermné v roce 2013

Vysvětlivky:
AZAS - Areál zdraví a sportu
SDO - Spolek divadelních ochotníků
SDH - Sbor dobrovolných hasičů
MŠ - mateřská škola

ZŠ - základní škola
ČČK - Český červený kříž
MS - Myslivecké sdružení

RC KUK - Rodinné centrum KUK
ZUŠ - základní umělecká škola
DČ - Dolní Čermná

Datum konání Název akce Začátek akce Místo konání Pořadatel

31. 8. – 1. 9. Setkání leonbergerů AZAS Miloš Marek

7. – 8. 9. Pouť na Mariánské hoře viz plakátek kostel na Mariánské hoře farnost

7. 9. Nábor - fl orbal 14:00 tělocvična oddíl fl orbalu

13. a 14. 9. Burza viz pozvánka stará škola RC KUK

21.9. 100. výročí založení Orla v DČ viz plakáty a pozvánky Jednota Orel

18. 10. Divadelní představení „Světáci“ 19:30 Orlovna DČ SDO

6. 12. Mikulášský jarmark: Jarmark 15:00 náměstí Místní spolky, 
Městys DČ

6. 12. Mikulášský jarmark: Kulturní 
vystoupení 17:00 náměstí Místní spolky, 

Městys DČ

Minulost a současnost
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Záhady Toma Wizarda

Foto I Lenka Coufalová, Luboš Hrdina


